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نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه یک 
سوم واردات کشور از طریق قاچاق انجام می شود، 
گفت: در این ســالها تنهاچیزی که رقابت در آن 
صورت گرفته، گرفتن رانت بیشتر بخاطر مقررات 

موجود بوده است.
به گزارش مهر، حسین سلاح ورزی دیروز در همایش مبارزه 
با فســاد که به مناســبت روز جهانی مبارزه با فساد در اتاق 
بازرگانی تهران برگزار شد، اظهار کرد: بعد از انقلاب هم از نظر 
ایدئولوژیک و هم از لحاظ آموزه های دینی به حد کفایت موضوع 
تشویق و مبارزه با فساد را داشته ایم و در حوزه قانون گذاری برای 
مبارزه با شفافیت نیز قانون کم نداریم. بر همین اساس نیز تقریباً 
هر دولت، مجلس و رئیس قوه قضائیه ای که آمده اســت، به 
ضرورت مبارزه با فساد تاکید داشته، اما نکته این است که آیا ما 

در این راه توفیق نسبی داشته ایم یا خیر؟
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: اگر شــاخص ادراک 
فساد را بررسی کنیم می بینیم که نتوانسته ایم در این مسیر قدم 
قابل توجهی برداریم و حتی در داخل کشور هم افکار عمومی 

را نتوانسته ایم قانع کنیم که کار مثبت و قابل توجهی انجام شده 
است.وی ادامه داد: مهم ترین مشکل ما در حوزه مبارزه با فساد 
این اســت که در کشور ما از یک جایی یک سیاست گذاری با 
لنگر کردن نرخ ارز برای کنترل تورم همه مصیبت ها را تا امروز 
ادامه داده است؛ به عنوان مثال در زمینه واردات با وجود قوانین 
و مقررات متعددی که برای ممنوعیت های غیرتعرفه ای وجود 
دارد، امــا برای حدود ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوعیت واردات اعمال 
شــده که این مسئله موجب توسعه قاچاق شده است که این 
موضوع یکی از مصادیق فساد است و آمارها نشان می دهد که 

یک سوم واردات کشور از طریق قاچاق انجام می شود.
سلاح ورزی اضافه کرد: در یک جایی سیاست گذار ارزی بقیه را 
متقاعد کرده است که برای کنترل قیمت ارز تنها باید ممنوعیت 
واردات را انجام داد، لذا از آن طرف هم مشــاهده می کنیم با 
قیمت های مختلفی که برای نرخ ارز وجــود دارد، امضاهای 

طلایی، رانت و توزیع فساد ایجاد شده است.
وی به اعمال مقررات دســت و پاگیر هم اشاره کرد و گفت: 
هم زمان با همه تلاش هایــی که در بخش های جامعه برای 

کاهش مقررات صورت می گیرد، ماشین و موتور تولید مقررات 
همچنان فعال است و شــاید با سرعت بیشتری هم حرکت 

می کند.
رقابت برای گرفتن رانت بیشتر

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران به رشد ۸ درصدی اقتصاد اشاره 
کرد و افزود: در ۶ برنامه توسعه ای که در سال های گذشته تدوین 
شده، همیشــه یک بند مبنی بر دستیابی به رشد ۸ درصدی 
اقتصادی ثابت بوده که قرار هم بوده یک سوم این رشد از محل 
افزایش بهره وری باشد، اما هم کیفیت محیط نهادی ما به شکلی 
بوده و هم در بخش خصوصی به گونه ای عمل کرده ایم که تنها 
چیزی که رقابت در آن صورت گرفته است، گرفتن رانت بیشتر 

به خاطر مقررات موجود در کشور بوده است.
سلاح ورزی گفت: به عبارتی هم وضعیت قانون گذاری و هم 
نوع رقابت در قســمتی از بخش خصوصی در این جهت بوده 
که برای بهره گرفتن از بخش بیشتر کیک رانتی که بر اساس 
سیاست گذاری غلط به وجود آمده، استفاده کنیم. بنابراین لازم 

است تا برای شفافیت بیشتر اقدام کنیم.

نایب رئیس اتاق ایران:

یک سوم واردات کشور، قاچاق است
نماینده مردم تربت جام در مجلس مطرح کرد

سنگ اندازی برخی بانک ها در تامین مالی بخش تولید
نماینده مردم تربت جام در مجلس گفت: متاسفانه هرج و مرج موجود در شبکه 
بانکی و ضعف نظارت ها باعث شده تا برخی بانک ها در تامین مالی بخش تولید 

و پیشران اقتصادی، سنگ اندازی کنند.
به گزارش بازار، جلیل رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه بخش پیشران اقتصادی با کمبود منابع و 
سنگ اندازی شبکه بانکی در ارایه تسهیلات مواجه هستندافزود: بخش خصوصی و دولتی در حوزه 
تولید باید بدون تفاوتی از امکانات و منابع دولتی در راستای بهبود وضعیت خود، برخوردار شوند. وی 
با اشاره به اینکه شکوفایی تولید نیازمند توجه و تزریق منابع در صورت لزوم است، گفت: عدم اعتقاد 
شبکه بانکی به حوزه تولید، و آینده این بخش برای آن ها درآمدزایی ندارد آن ها را به تزریق منابع و 
تسهیلات به این بخش بی اعتنا کرده است.رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه توجه شبکه بانکی به 
کسب سود و درآمد زایی، آن ها را به سمت بنگاه داری و خرید و فروش املاک هدایت کرده است، 
تصریح کرد: مجلس بارها در خصوص ضرورت دوری شبکه بانکی از بنگاه داری هشدار داده است، 
زیرا تبعات آن برای اقتصاد بی شمار است.وی با تاکید بر اینکه باید به بخش تولید به مثابه تداوم 
اشتغال و رشد و توسعه کشور نگاه کرد، ادامه داد: هر چه دولت در تامین مالی این بخش بانک ها 
را توجیه کرده و حتی در صورت لزوم کســری شبکه بانکی در این حوزه را تامین کند به همان 
اندازه اقتصادی پویا به واسطه بخش پیشران شاهد خواهیم بود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم 
با بیان اینکه در سالی که مزین به نام تولید دانش بنیان و اشتغال زایی شده باید توجه بیشتری به 
محدودیت های مالی بخش تولید شود، گفت: بانک ها باید حمایت از تولید کننده واقعی با اهلیت 
سنجی آن را اولویت کار خود قرار دهند.رحیمی جهان آبادی همچنین با اشاره به عملکرد برخی 
بانک ها در ارایه تسهیلات به بخش تولید و پیشران اقتصادی، افزود: برخی بانک ها ارایه تسهیلات 
را به زیرمجموعه ها و شرکت های سرمایه گذاری زیرمجموعه خود ارجاع می دهند در حالی که این 
نوع تسهیلات دهی با نرخ سود بسیار بالا، نه تنها کمکی به بخش مولد اقتصاد نخواهد کرد بلکه 
وضعیت بخش پیشران اقتصاد را با بحران نیز مواجه خواهد کرد.عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس یادآور شد: باید تدبیری از سوی دولت و شبکه بانکی در خصوص عملکرد 

بانک ها در حوزه تولید صورت بگیرد تا مشکلات مالی این بخش مرتفع شود.

ارزیابی وضعیت صادرات خشکبار
صادرات خشکبار به گلِ نشست

 »لغو تعرفه صادارت سیب زمینی و پیاز«،  »بررسی چالش های صادرات خشکبار« 
و »شرایط حاکم بر تولید و واردات شــکر« از جمله مواردی است که در نشست 
کمیسیون کشاورزی اتاق ایران مورد بررسی قرار گرفت و در این نشست اعلام شد 

که به زودی تعرفه صادراتی سیب زمینی و پیاز لغو خواهد شد.
بــه گــزارش اکوایران؛ در حال حاضر و بــا توجه به وضع قوانین موجود آنچــه بیش از همه برای 
صادرکنندگان چالش برانگیز شده به موضوع صادرات خشکبار باز می گردد، قوانینی که به گفته فعالان 
این بخش افت صادرات خشکبار را به همراه داشته، بطوریکه فعالان این بخش پیش بینی می کنند ارزش 
صادرات خشکبار سال جاری به یک سوم سال قبل رسید و با این شرایط می توان گفت صادرات خشکبار 
به گِل نشست. در این جلسه صادرکنندگان خشکبار به تشریح شرایط حاکم بر روند صادرات این بخش 
پرداختند. بر اساس آنچه عنوان شد، سال گذشته در ۸ ماهه اول سال بالغ بر 9۶ هزار تن صادرات خشکبار 
به ثبت رسیده که این رقم در مدت مشابه سال جاری به 3۲ هزار تن کاهش یافته است و پیش بینی 
می شود 3 میلیارد دلار صادرات خشکبار در سال 1399 به کمتر از یک میلیارد دلار در سال جاری برسد.

براساس آمار ارائه شده در این نشست در سال 99 مجموع صادرات پسته ایران به چین ۸5  هزار تن پسته 
در ســال 99 صادر شد که این حجم در 5 ماهه سال جاری به 4۰۰ تن رسید.وضع قوانین بازدارنده در 
بخش صادرات از جمله تبصره ۶ بند ه ماده ۲ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز از جمله مواردی بود که در 
این نشست مورد توجه قرار گرفت. به باور صادرکنندگان خشکبار به جای اینکه صادرات در مقابل واردات 
برای غیر آزاد شود، این امکان را برای فرد واردکننده آزاد کردند و در نتیجه امروز شاهد رانت خواری های 
ارزی و برهم خوردن نظم تجارت هستیم؛ واردکنندگان موبایل برای حفط منافع واردات، پسته را در داخل 
گران تر می خرند و در بیرون، ارزان تر می فروشند تا ارز لازم را دریافت کرده و موبایل بالای ۶۰۰ یورو 
وارد کنند. در همین وضعیت، ترخیص کاران به عنوان صادرکننده وارد میدان شدند چون امروز واردات 
درمقابل صادرات برای شخص قانونی است.برای رفع این مشکل پیشنهاد صادرکنندگان خشکبار در وهله 
اول حذف پیمان سپاری ارزی برای صادرات خشکبار است. در ادامه فعالان این بخش به این نکته اشاره 
کردند که به جای صادرات در مقابل واردات برای خود، امکان صادرات در مقابل واردات برای غیر آزاد 
شود.به همین منظور قرار شد در نشستی که امروز برگزار می شود، درباره وضعیت صادرات خشکبار و روند 

واردات و تولید شکر تصمیم گیری شود.
حذف پیمان سپاری ارزی خشکبار

 محسن امینی، رئیس کمیسین کشاورزی اتاق ایران به مسائل ارزی صادرکنندگان به ویژه در بخش 
خشکبار اشاره کرد و از مذاکرات با رئیس کمیسوین اقتصادی مجلس و رئیس کل بانک مرکزی به منظور 
حذف پیمان سپاری ارزی برای بخش خشکبار سخن گفت.بر اساس اظهارات او متاسفانه در مقاطعی که 
بازاری برای حضور پررنگ ایران فراهم می شود برعکس سایر کشورها، با وضع قوانین بازدارنده، مانع رشد 
صادرات به آن بازار می شویم و تا بخواهیم مشکلات به وجود آمده را حل کنیم، فرصت از دست می رود.

در این نشست شرایط صادرات خشکبار باید در اسرع وقت با حضور رئیس کل بانک مرکزی و رئیس 
سازمان توسعه تجارت بررسی شود.در ادامه این نشست وضعیت حاکم بر تولید و واردات شکر مورد توجه 
قرار  گرفت. موضوع شکر برعکس خشکبار به واردات آن برمی گردد که با مشکلات ارزی و ظرفیت 
تولید داخل باید برای روند واردات آن فکر اساسی کرد.طبق اطلاعات موجود، ظرفیت تولید یک ونیم 
میلیون تن شکر در کشور وجود دارد و 1.7 دهم میلیون تن هم میزان مصرف داخل است و در این شرایط 
عوارض واردات شکر صفر است. امروز انباشت بدهی کارخانه های تولید شکر به کشاورزان در حوزه تولید 
چغندر بالغ بر 4 هزار ۶۰۰ میلیارد تومان است که به سال گذشته مربوط می شود و چغندر تولید شده امسال 
هم رسیده ولی طلب آن هم هنوز پابرجاست. از سوی دیگر 73۶ هزار تن موجودی شکر در انبارها موجود 
است و ۲1۰ هزار تن هم موجودی آن در بنادر است که در حال ترخیص هستند و در مجموع 95۰ هزار 
تن شکر در کشور وجود دارد.عدم اعلام قیمت شکر از سوی ستاد تنظیم بازار یکی از مشکلاتی است 
که از سوی اعضای کمیسیون کشاورزی اتاق ایران مطرح شد. در حال حاضر پیشنهاد قیمتی کمیسیون 
کشاروزی و انجمن قند و شکر  ۲1 هزار و 9۰۰ تومان برای هر کیلو است. اصلاح تعرفه واردات شکر 

مطالبه دیگری بود که از سوی فعالان اقتصادی تاکید شد.
جلسه مجلس برای رفع مشکل صادرات خشکبار و واردات شکر

محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس، بر اساس آنچه در این نشست تشریح شد، 
اعلام کرد: درباره خشــکبار و شکر، امروز با رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان توسعه تجارت، 
نمایندگان انجمن خشکبار، رئیس کمیسیون کشاروزی و توسعه صادرات اتاق ایران و نماینده دستگاه 
امنیتی برگزار می کنیم تا مشکلات این بخش حل وفصل شود.او با تاکید بر اهمیت صادرات و نگاه جدی 
به این موضوع از سوی نمایندگان مجلس ادامه داد: معتقدیم نباید به این راحتی بازار صادراتی خود را از 
دست بدهیم. پس اگر در حوزه قانون ایرادی هست بنابر پیشنهاد شما آن را اصلاح می کنیم چون به 
بخش خصوصی اعتماد داریم و پیشنهادها را پیگیری می کنیم.او از اعضای کمیسیون کشاورزی خواست 

تا پیشنهادهای خود را مربوط به بودجه سال آینده و برنامه هفتم در اختیار نمایندگان مجلس قرار دهند.

مالیات خانه های خالی برابر با قیمت یک خانه شد
اگرچه اخذ مالیات بر خانه های خالی طرح رضایت بخشی نبود و تنها توانست دولت 

را در شش ماه نخست سال جاری، ۴۸۵ میلیون تومان منتفع کند.
به گزارش تجارت نیوز، دریافت مالیات از خانه های خالی نسبت به شش ماه نخست سال جاری شش 
برابر شد.آخرین آمار درمورد مالیات وصل شده از منابع مختلف نشان می دهد که میزان مالیات دریافتی از 
مالکان خانه های خالی در هشت ماه سال جاری نسبت به هفت ماه سال جاری افزایش چندانی نداشته اما 
نسبت به شش ماه نخست سال 14۰1 حدود سه برابر شده است.هرچند طبق آخرین اطلاعات شناسایی 
خانه های خالی که بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال گذشته، مشمول مالیات 
شده اند )اگر واحد مسکونی در شهرهای بالای 1۰۰ هزار نفر بیش از 1۲۰ روز خالی از سکنه باشد، مشمول 
مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد 
اجاره به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل 1۲ برابر مالیات متعلقه 
و سال سوم به بعد معادل 1۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.( موفقیت آمیز نبوده است، اما همچنان این 
خانه ها یکی از منابع درآمدی مالیاتی دولت محسوب می شوند.وظیفه شناسایی خانه های خالی بر عهده 
وزارت راه و شهرسازی از طریق سامانه املاک و اسکان گذاشته شده است که این وزارتخانه با راه اندازی 
سامانه املاک و اسکان نسبت به ثبت اطلاعات سکونتی افراد اقدام کرد و کسانی که در مهلت تعیین 
شده نتوانستند این اطلاعات را ثبت کنند، خانه آن ها به عنوان خانه خالی به سازمان امور مالیاتی از سوی 
وزارت راه و شهرسازی معرفی شد.با این حال به نظر می رسد این روند موفقیت آمیز نبوده است و داوود 
منظور، رییس سازمان امور مالیاتی نیز اخیرا اعلام کرده است با خود اظهاری نمی توان خانه های خالی را 
شناسایی کرد.به گفته وی، تاکنون 5۲۰ هزار رکورد خانه خالی توسط وزارت راه و شهرسازی ثبت شد که 
از این میزان ۲1۶ اعتراض صورت گرفت که همگی وارد بوده است.در هر حال این خانه ها همچنان یکی 
از پایه های درآمدی دولت محسوب می شوند. به طوریکه درآمد حاصل از مالیات بر واحدهای مسکونی 
خالی از سکنه در شش ماه نخست سال جاری، 4۸5 میلیون تومان بود که در هفت ماه سال جاری به 
یک میلیارد و 4۰۲ میلیون تومان رسید.آمار هشت ماهه نیز نشان می دهد که میزان مالیات دریافتی از این 

خانه ها به یک میلیارد و 43۸ میلیون تومان رسیده است.
مالیات بر خانه های خالی کارساز نبود

پیشتر؛ محمدرضا رضایی کوچی با یادآوری این که برای اخذ مالیات از خانه های خالی سامانه ای  تعریف و 
خانه ها شناسایی شد، اظهار کرد: علاوه بر مواردی از جمله برق، آب و تلفن، وزارت راه و شهرسازی برای 
شناسایی خانه های خالی رصدهایی را انجام داد.وی ادامه داد:  سپس روی این ها راستی آزمایی صورت 
گرفته و به مالکان پیامک ارسال کردند مبنی بر این که واحد مسکونی شما، خالی از سَکنه بوده و مشمول 
قانون مالیات می شوید، در غیر اینصورت مستندات مربوط به خالی نبودن را ارائه کنید.وی یادآور شد:  از 
یک میلیون خانه  خالی که پیش تر شناسایی شده بود، ۶۰۰ هزار واحد برای پرداخت مالیات به سازمان 
امور مالیاتی معرفی شدند.رئیس کمیسیون عمران مجلس با اشاره به این که شاید در این ۶۰۰ هزار واحد 
درصدی  هم که البته خیلی قابل توجه نیست، اشتباه صورت گرفته باشد، اضافه کرد: این ظرفیت وجود 
دارد که دوباره به مجموعه وزارت راه و شهرسازی چه مکتوب چه رصد فضای مجازی موضوع را ارتباط 
دهند و آنها مکلفند اعتراض مالکان را در سامانه بررسی و راستی آزمایی کنند و اگر غیر از این باشد، 
اصلاحیه های لازم انجام شود.رضایی گفت: در مواقعی هم ممکن است برای مالک قبض مالیاتی صادر 
شده باشد، در این صورت مالک می تواند برای پیگیری اعتراض خود به وزارت راه و شهرسازی مراجعه کند 

چون “تشخیص” با این وزارتخانه است.

اخبار کوتاه 

 تولیدکنندگان دیروز؛ مونتاژکاران امروز 
قطعه به جای خودرو وارد می شود

واردات خودرو همچنان با ابهاماتی همراه اســت. 
با انتشار اسامی شرکت های واردکننده مشخص 
شد که انحصار واردات نیز در دست خودروسازان 
قرار گرفته است. چراکه با توجه به شرایط انتقال 
تکنولوژی، تنها خودروسازان هستند که می توانند 
امتیاز واردات را کسب کنند. اما آیا با واردات خودرو، 
تولیدکنندگان به مونتاژکاری صرف تبدیل می شوند؟
به گزارش تجارت نیوز، پســتی و بلندی های واردات خودرو 
همچنان ادامه  دارد. گرچه وزارت صمت پیش از تدوین آیین نامه 
این وعده را داد که واردات به صورت انحصاری اجرا نمی شود، اما 
با انتشار فهرست واردکنندگان خودرو به کشور مجددا انحصاری 
شدن بازار خودرو، چه در تولید و چه در واردات تایید شد. زیرا گفته 
می شود تعداد خودروهای وارداتی به 7۰ هزار تا 1۰۰ هزار خودرو 
نمی رسد و شــرکت های واردکننده بعد از ورود حداکثر 5۰۰۰ 

دستگاه، به مونتاژ مشغول می شوند.یکی از شروطی که وزارت 
صمــت در آیین نامه ذکر کرد، انتقال فناوری بود. همین عامل 
باعث شد که تنها خودروسازان باشند که مجوز واردات خودرو را 
کسب کنند. شرط وزارت صمت مبنی بر انتقال فناوری عملکرد 
خودروســازان در  این فرآیند با پرسش مواجه کرد.مدیرعامل 
ایران خــودرو در مورد واردات خودرو به ایســنا گفت: ما کاملا 
موافق واردات هســتیم، زیرا برای اقتصاد کشور یک مزیت به 
حساب می آید. البته سیاست واردات ایران خودرو CBU نیست 
بلکه هدف CKD است.مهدی خطیبی ادامه داد: خودروسازان 
در واردات CBU تجربه موفقی نداشته اند. بنابراین تیراژ کمی 
CBU وارد می شود و بعد به دنبال CKD و مونتاژ خواهیم بود. 
او در مورد مذاکراتی که ایران خودرو برای واردات خودرو داشته 
توضیح داد: در مورد چند خودرو مذاکره کرده ایم اما مشــخص 

نیست در سال جاری واردات داشته باشیم یا نه.

واردکنندگان یا مونتاژکاران؟
علی جدی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس به ایسنا 
گفت: به دلیل سنگینی کالا و زمان بری ترخیص، در بهترین 
حالــت وزارت صمت بتواند 5۰۰۰ دســتگاه را وارد کند، ولی 
مابقی آن باید تولید شــود.حال این پرسش مطرح می شود که 

آیا خودروسازان پس از واردکردن خودروهای خارجی به کشور، 
تبدیل به مونتاژکار می شوند؟در حالی که بخش خودروسازی 
خصوصی کشور به مونتاژکاری منحصر شده است، حال به نظر 
می رسد خودروسازان دولتی که ادعای تولید خودروهای ملی دارند 

نیز قصد ورود به جمع مونتاژکاران کشور را دارند.
در این میان باید به این نکته توجه کرد که انتقاداتی به تولید 
خودروهای داخلی وارد می شود. این انتقادات مبنی بر آن هستند 
که خودروسازان داخلی هنوز نتوانسته اند که خودرویی تولید کنند 
که کاملا ملی باشد. این مساله تا جایی ادامه دارد که مصطفی 
طاهری، رئیس کمیســیون صنایع مجلس، در رابطه با تولید 
خودروهای ملی گفت: خودرو کامــلا ملی نداریم. حداقل 3۰ 
درصد خودروهای ساخت  داخل، وابسته است.به رغم اینکه دو 
خودروساز اصلی کشور مدعی تولید خودرو ملی و داخلی هستند، 
قیمت  محصولات شان بالاست. خودروسازان افزایش هزینه های 

تولید را بهانه بالا بودن خودروهایشان می دانند.باید یادآور شد که 
قیمت محصولات خودروسازان خصوصی بالاست و تنها بخش 
محدودی از جامعه توانایی خرید آن خودروها را دارند. حال اینکه 
این خودروسازان دولتی به مونتاژکننده خودرو تبدیل شوند این 
احتمــال را تقویت می کند که محصولات آن ها بیش از پیش 
گران شده و وارد بازار شوند.این شیوه اجرای واردات خودرو نشان 
می دهد که جدای از بحث انحصار در تولید خودرو، در واردات نیز 
شــاهد انحصار دوباره خواهیم بود. اما پس از واردات خودرو و و 
انتقال تکنولوژی، خودروسازان محدودی عنان بازار را در دست 
 CKD خواهند گرفت.از سوی دیگر، واردات خودرو به سبک
لزومــاً به انتقال دانش فنی و تکنولوژی هم نیاز دارد، اما اینکه 
شرکت های خارجی حاضر به عرضه دانش خود به ایران می شوند 
یا خیر جای سوال دارد. به ویژه آنکه ایران هنوز  در شرایط تحریم 

قرار دارد و پرونده برجام را هم باید بسته شده بدانیم.

چین مالکیت ایران بر جزایر سه گانه را زیر سوال برد!
چین در اظهاراتی عجیب ضمن تردید درخصوص 
مالکیت ایران بر جزایر سه گانه، خواستار بررسی 
مســالمت آمیز این موضــوع از طریق دولت های 

خلیج فارس شده است.
 به گزارش تجارت نیوز، چین در اظهاراتی عجیب ضمن تردید 
درخصوص مالکیت ایران بر جزایرســه گانه، خواستار بررسی 
مسالمت آمیز این موضوع از طریق دولت های خلیج فارس شده 
است.موضع بی سابقه چین در مورد جزایر سه گانه ایرانی در این 
اجلاس کاملا مشهود بوده و باعث تعجب بسیاری از کشورها 
شده است.بر اساس این گزارش در بند 1۲ بیانیه مشترک رئیس 
جمهور چین و ســران شورای همکاری خلیج فارس که دیروز 
صادر شد، آمده است:رهبران از تمامی تلاش  های مسالمت آمیز 

شامل ابتکارها، پیشنهادهای امارات برای رسیدن به راهکار صلح 
آمیز برای حل مســئله سه جزیره تنب بزرگ، تنب کوچک و 
ابوموســی، از راه مذاکرات ۲جانبه بر مبنای قوانین بین المللی 
حمایت می کنند.دولت چین طی بیانیه ای مشترک با کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس، ضمن تردید ضمنــی در مورد مالکیت 
جمهوری اسلامی بر جزایر سه گانه، خواستار حل مسالمت آمیز 
این مناقشه ساختگی از سوی دولت های خلیج فارس شده است.

با پایان اجلاس مشترک سران کشورهای حاشیه خلیج فارس و 
چین، بیانیه ای طرفین صادر کرده اند ادعا کرده که خواستار حل 
مسالمت آمیز موضوع جزایر سه گانه بین ایران و امارات شدند. 
این بیانیه در فاصله کوتاهی پس از صدور بیانیه ی مشترک میان 
پکن و ریاض منتشر شده که در آن نسبت به فعالیت های منطقه 

ای جمهوری اسلامی هشدار داده و از تهران خواسته شده بود که 
با آژانس بین الملل انرژی اتمی همکاری کند. محمد جمشیدی، 
معاون سیاسی دفتر ریاست جمهوری در واکنش به بیانیه مشترک 
چین و ســعودی در توییتر نوشته بود: »همکاران چینی به یاد 

داشته باشند که وقتی سعودی و آمریکا از داعش و القاعده حمایت 
کردند، این ایران بود که با تروریست ها جنگید.«

حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه ابوموسی، تنب بزرگ و تنب 
کوچک ریشه در دوره پادشاهی های ایلامی، ماد، هخامنشی، 
اشکانی و ساســانی دارد. در این دوران نظم و امنیت ایرانی بر 
سراســر پهنه آبی خلیج فارس و جزایــر آن حاکم بود. جزایر 
سه گانه در ســال 194۸ به طور کامل تحت اشغال امپراتوری 
بریتانیا به عنوان قیم رسمی امارات متصالحه درآمد اما تا سال 
1971 هیچ یک از دولت های وقت ایران این اشغال را نپذیرفته 
و ابوموســی به همراه تنب بزرگ و تنب کوچک در تقسیمات 
کشــوری ایران قرار داشتند.در سال 1971 پس از توافق ایران 
و بریتانیــا و پیش از خروج نیروهای نظامی بریتانیا از منطقه و 

تأسیس کشــور امارات متحده عربی، ابوموسی به همراه تنب 
بزرگ و تنب کوچک پس از نزدیک به 7۰ سال شکایت های 
مداوم دولت ایران علیه اشــغال گری بریتانیا سرانجام به ایران 
بازگردانــده شــد.همچنان امارات متحده عربــی با همراهی 
کشورهای عربی حوزه خلیج فارس اصرار بر مالکیت این جزایر را 
دارد که بیانیه هایی هم از سوی اتحادیه عرب برای حمایت امارات 
منتشر شده  است که حکومت مرکزی ایران این بیانیه ها و ادعاها 
را بی اساس می خواند و اصرار دارد با توجه به پیشینه تاریخی و 
فرهنگی و قواعد بین المللی این جزایر متعلق به ایران است. این 
جزایر به دلیل همجواری با بخش عمیق خلیج فارس و اشراف 
بر تنگه هرمز که شاهراه حیاتی اقتصادی جهان به شمار می رود، 
اهمیت بالایی برای کشورهای حوزه خلیج فارس و جهان دارد.

جهت گیری های  تطبیق  جمهور  رئیس 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ را با سیاســت های 
کلی ابلاغی برنامه هفتم توسعه کشور 
امری قطعی و اجتناب ناپذیر دانســت و 
گفت: لایحه بودجه باید دارای پیوست 

فرهنگی و رسانه ای باشد.
به گزارش مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
ریاســت جمهوری، حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیسی دیروز در جلسه فوق العاده هیئت دولت برای 

ادامه بررسی لایحه بودجه سال 14۰۲ کل کشور با تاکید بر اهمیت تعیین و تبیین 
رویکردها و جهت گیری های بودجه سال آینده در حوزه های مختلف اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی، تصریح کرد: سازمان برنامه و بودجه با همکاری همه نهادها 
و دســتگاه ها گزارش دقیقی از میزان موفقیت ها و ناکامی ها در تحقق اهداف 
بودجه امسال و دلایل و عوامل آن تهیه کند و به اطلاع افکار عمومی برساند.وی 
تطبیق جهت گیری های لایحه بودجه سال 14۰۲ را با سیاست های کلی ابلاغی 
برنامه هفتم توسعه کشور امری قطعی و اجتناب ناپذیر دانست و تاکید کرد: در 
لایحه بودجه باید ارقام، منابع درآمدها و مصارف و هزینه ها واقع بینانه و دقیق 

دیده شــده و دارای پیوست فرهنگی و رسانه ای 
باشد.رئیس جمهور با اشاره به تلاش دولت برای 
تقدیم لایحه بودجه سال آینده به مجلس شورای 
اسلامی در موعد مقرر در قانون، اظهار داشت: اگر 
مجلس شــورای اسلامی تقدم و اولویت تقدیم و 
بررسی برنامه هفتم توسعه کشور نسبت به لایحه 
بودجه 14۰۲ را خواستار است، آن را اعلام کند.وی 
در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به نقش 
مهم دیپلماسی در رونق سرمایه گذاری و تجارت 
منطقه ای به ویژه با همسایگان، از وزارت امور خارجه خواست با بازنگری جهادی 
در عملکرد سفارتخانه های جمهوری اســلامی ایران در زمینه همکاری های 

اقتصادی، زمینه تحقق این رونق تجاری را فراهم کند.
رئیسی همچنین با گرامی داشت یاد مرحوم رستم قاسمی وزیر پیشین و فقید راه 
و شهرسازی، از خدمات آن مرحوم به عنوان انسانی دلسوز و خدمتگزار تجلیل و 
برای مهرداد بذرپاش وزیر جدید راه و شهرسازی در پیگیری و استمرار تلاش ها 
در جهت تحقق اهداف دولت در زمینه تأمین و ساخت مسکن و توسعه جاده ای و 

ریلی کشور آرزوی موفقیت کرد.

درخشــان نماینده مردم ایرانشــهر در 
مجلس گفت: به واقع امسال ما در بودجه 
سال ۱۴۰۱ بیشترین تحقق مالیاتی را 

شاهد بودیم.
عبدالناصر درخشان در گفت و گو با بازار، با اشاره به 
ملزومات بودجه سال 14۰۲ بیان کرد: برنامه ریزی 
برای بودجه سالیانه باید یک پایه و اساس ثابتی داشته 
باشد و این طور نباشد که ما هر سال یک برنامه ریزی 
مجزایی برای آن داشته باشیم. این نماینده مجلس 

تاکید کرد: نباید برنامه ریزی در بودجه سالیانه را هرساله شخم بزنیم تا تغییرات 
عدیده ای در ان ایجاد شود.وی با بیان اینکه یکسری موضوعات در ابتدای بررسی 
بودجه مطرح می شود،بیان کرد: همچنین در قوانین ما یکسری مسائل در بستر 
بودجه مطرح می شــود به عنوان مثال ما قانون حمایت از معلولان را داریم لذا 
معلولان تقریبا 1۰ درصد کشور ما را شکل می دهند؛ بنابراین همانطور که ما به 
مابقی افراد اجتماع توجه می کنیم، باید به این قشر توجه مضاعف داشته باشیم.وی 
تاکید کرد: به واقع ما باید در بودجه سال 14۰۲ به معلولان توجه بیشتری داشته 
باشیم چراکه بودجه این مملکت برای همه اقشار آن تدوین و تصویب می شود. وی 

با بیان اینکه برخی از استان ها محروم کشور سالیان 
سال متحمل رنج محرومیت تاریخی هستند، بیان 
کرد: ما باید در بودجه به موضوع محرومیت زدایی 
استانهای محروم توجه جدی داشته باشیم چرا که 
این اســتان ها باید خودشــان را به سایر استان ها 
برســانند لذا باید ظرفیت ها و بستر های لازم باید 
برای این استان ها در بودجه سال 14۰۲ فراهم شود.
درخشان در ادامه در زمینه جلوگیری از فرار مالیاتی 
شرکت ها و صنایع بزرگ در کشور و بررسی آن در 
بودجه سالیانه، بیان کرد: صنایعی که سهم بیشتری را در بستر فعالیت در کشور 
دارند، باید مالیات خود را بپردازند چراکه مالیات ستانی از کسبه خرد هم صورت 
می پذیرد.این نماینده مجلس با اشاره موضوع درآمدهای مالیاتی در بودجه سال 
14۰1 تاکید کرد: به واقع امسال ما در بودجه سال 14۰1 بیشترین تحقق مالیاتی را 
شاهد بودم.نماینده مردم ایرانشهر در مجلس تاکید کرد: امیدواریم سال آینده هم به 
موضوع درآمدهای مالیاتی نگاه متعالی تری وجود داشته باشد چراکه این روند، روند 
خوبی را طی کرده است.وی ادمه داد: نباید بار پرداخت مالیات تنها بر دوش مردم 

ضعیف و نحیف بیافتد تا ما مسیر درستی را در این بخش پیگیری کنیم.

لایحه بودجه باید دارای پیوست فرهنگی و رسانه ای باشد
رئیسی در جلسه فوق العاده بررسی بودجه:

بار پرداخت مالیات تنها بر دوش مردم ضعیف نیفتد
نماینده مردم ایرانشهر:

نائب رئیس کمیسیون صنایع خاطر نشان کرد: گاز تخصیصی به 
صنعت فولاد یک سوم شده و به نظر می رسد قطعی گاز صنایع از 
فولاد آغاز شده است و در ادامه به سایر صنایع نیز خواهد رسید؛ 

قطعی گاز مترادف است با سلب امکان تولید.
عباس جبالبارزی در گفت وگو با ایلنا، با اشــاره به عمده مشکلات بنگاه های 
اقتصادی، گفت: نرخ ارز از شهریور تا به امروز حدود ۲۰ درصد تغییر کرد؛ و زمانی که 
نوسان نرخ ارز به سمت تغییرات روزانه رفت امکان برنامه ریزی کوتاه مدت و میان 

مدت برای واحدهای تولیدی سلب می شود.
نائب رئیس کمیســیون صنایع با بیان اینکه در شرایط تغییرات لحظه ای نرخ 
ارز امــکان قیمت گذاری روی کالاهای تولیدی از بیــن می رود، افزود: افزایش 
۲۰ درصدی نرخ ارز به این معناســت که واحدهای تولیدی نیاز دارند ۲۰ درصد 
نقدینگی خود را افزایش بدهند، بســیاری از بانک ها تســهیلات را به ویژه در 
شهرستان ها قفل کردند و حتی به مشتریان سابق خود به بهانه نبود منابع خدمات 
ارائه نمی دهند، در واقع بانک ها مشکلات عدیده ای در پرداخت تسهیلات دارند.این 
فعال اقتصادی با اشاره قطعی گاز واحدهای صنعتی فولادسازی، تصریح کرد: گاز 
تخصیص داده شده به صنعت فولاد یک سوم شده و به نظر می رسد قطعی گاز 
صنایع از فولاد آغاز شده است و در ادامه به سایر صنایع نیز خواهد رسید؛ قطعی گاز 

مترادف است با سلب امکان تولید.
نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ادامه داد: وقتی گاز صنعت فولاد تقلیل 
پیدا کند این سخن به این معناست که یک بخش باید تعطیل و بخش های دیگر 
می توانند به فعالیت خود ادامه بدهند؛ از این رو وقتی فشار گاز را پایین بیاورند بخش 
عظیمی از صنعت باید تعطیل و بخش دیگر کار کند و در این شرایط زنجیره تولید 
دچار مشکل می شود. اگر گاز یک واحد تولیدی کم شود برنامه های تولید برهم 
می ریزد، این شیوه تخصیص منابع انرژی منطقی نیست و درهیچ کجای دنیا چنین 

روندی مسبوق به سابقه نیست.
عباس جبالبارزی نائب رئیس کمیسیون صنایع با انتقاد از عملکرد وزارت نفت، 
خاطر نشان کرد: چند درصد خانه های ایرانی از بخاری گازی استفاده می کنند؟ به 
نظر می آید که بالای 7۰ درصد از خانواده ها با این شیوه منازل خود را گرم می کنند؛ 
این در حالیســت که می توان با نصب پکیج مصرف را به یک پنجم رساند؛ اگر 

وزارت نفت در این زمینه سرمایه گذاری می کرد و به خانواده ها پکیج رایگان می داد 
و سیستم گرمایش را از بخاری به شوفاژ تغییر می دادند حجم قابل توجهی گاز را 

می توانست مدیریت کند.
نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی با بیان اینکه وزارت نفت گاز را به 
صنایع نسبت به گاز خانگی 1۰ برابر گران تر می فروشند، تصریح کرد: اگر سیستم 
گرمایش خانگی تغییر کند علاوه بر حل مشــکل صنعت و هدررفت انرژی نیز 

کاهش پیدا می کند.
نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی در ادامه خاطر نشان کرد: وزیر صمت 
نیز باید در این زمینه پاسخگو باشد در حال حاضر این وزارتخانه فقط اقدام به تعریف 
سامانه برای صنعت می کند و همواره از فعالان حوزه صنعت می خواهد که آمار و 
ارقام ارائه بدهند این در حالیســت که وی باید به وظایف مهم تری از جمله رفع 
مشکلات ناشی از تغییرات نرخ ارز، کمبود گاز، کاهش نقدینگی بنگاه ها و افت 

حجم تولید بپردازد.
به گفته جبالبارزی؛ در این شرایط اقتصادی بنگاه ها به صورت طبیعی دچار مشکل 
می شوند و تا جایی می توانند مقاومت کند، بعد از ناچارند نیروی کار و تعداد کارگران 

خود را تعدیل کنند.
عباس جبالبارزی فعال اقتصادی با بیان اینکه گزارشی از قطعی گاز شهرک های 
صنعتی دریافت نکردیم، افزود: قطعی گاز شــرکت های فولادی به سایر صنایع 
نیز آسیب وارد می کند از جمله صنعت خودروسازی. نباید فراموش کرد که تولید 
زنجیره وار اســت و وزیر صمت باید گزارشی از تاثیر قطعی برق و گاز بر صنایع 

ارائه بدهد.
نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی در پایان با اشاره به عدم تاب آوردن 
تولیدکنندگان خرد، گفت: واحدهای تولیدی بزرگ از آنجایی که بخشی از آنها دولتی 
یا نیمه دولتی هستند  سودهای کلان نصیب آنها  می  شود از این رو آنها می توانند 
در این روزها به ادامه فعالیت خود ادامه بدهند؛ هر چند این مجموعه ها نیز به دلیل 
کم شــدن توان صادراتی متضرر می شوند؛ بالا رفتن قیمت مواد اولیه و کاهش 
قدرت نقدینگی ظرفیت تولید را کاهش داده است و به نظر می رسد که واحدهای 
تولیدی خرد با تعداد کارگران حداقل 4۰ نفره نتوانند در این شرایط امیدوار به ادامه 

فعالیت اقتصادی باشند.

اتاق بازرگانی تهران گزارشی درباره اثرات تخصیص ارز ترجیحی 
منتشر کرد که نشــان می دهد در سال گذشته مداخله دولت در 
واردات نهاده دامی به بیش از ۵۰ درصد رسیده، اتفاقی که جز 

افزایش رانت و فساد در این صنعت نتیجه ای نداشته است.
به گزارش تجارت نیوز، اتاق بازرگانی تهران در گزارشــی به آثار قیمت گذاری 
دســتوری در بازار نهاده دامی پرداخته است. این گزارش نشان می دهد؛ مداخله 
دولت بعد از تصویب سیاســت ارز ترجیحی، به افزایش توسعه رانت و فساد در 
این حوزه منتج شده است.گفتنی است سالانه حدود ۲۰ میلیون تن سویا، جو و 
ذرت وارد کشور می شود. بر همین اساس، روزانه حدود ۶۰ هزار تن نهاده دام و 
طیور به صورت مویرگی در مرغداری ها و دامداری های کشور توزیع می شود. این 
آمار گویای آن است که هرگونه اختلال در زنجیره تأمین تا عرضه، اثرات بسیار 
منفی در بازار می گذارد.در بخشی از این گزارش به اختلال توزیع نهاده دامی اشاره 
و عنوان شــد: در شش ماه اول سال 1399 تخصیص ارز برای واردات نهاده دام 
به شدت کاهش یافت. متعاقباً با افزایش قیمت نهاده ها، جوجه ریزی در مرغداری ها 
کم شد.این امر موجبات افزایش قیمت گوشت مرغ را فراهم آورد. در نیمه دوم 
سال، مقدار زیادی ارز تخصیص و نهاده زیادی وارد شد؛ اما اثر سوء کاهش واردات 
در شش ماه اول سال به قوت خود باقی ماند. در بخش دیگری از این گزارش، به 

آفت قیمت گذاری دستوری در حوزه نهاده های دامی اشاره شد.
لطمه سامانه بازارگاه به صنعت دام و طیور

بررسی ها نشان می دهد شرایط بازار نهاده  دامی قبل از سال 97، یعنی دقیقاً قبل 
از اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی بهتر بود. اما اوج مشکلات بازار نهاده های دامی بعد 
از راه اندازی »سامانه بازارگاه« شکل گرفت. اوایل سال 99 بود که دولت در راستای 
نظارت بیشتر، اقدام به راه اندازی سامانه بازارگاه کرد تا در این راستا، نهاده هایی که با ارز 
ترجیحی وارد کشور می شوند، در این سامانه توزیع شود. اما این سامانه به هدف اصلی 
خود یعنی جلوگیری از فساد دست نیافت و فقط مشکلات مرغداری و دامداری ها را 
افزایش داد.در واقع اثرات سوء آن در اوایل سال 14۰۰، یعنی زمانی که دامداران از 

کمبود نهاده های یارانه ای و وجود بازار سیاه به ستوه آمده بودند، نمایان شد.
نقش واسطه ها در توزیع نهاده دامی

در عمل می توان عنوان کرد که ســامانه بازارگاه، صنف توزیع کننده را از بازار 

نهاده های دام و طیور حذف کرد. حذف صنف توزیع کننده نهاده دامی، مشکل 
را دوچندان کرد. چراکه این صنف نقش واسطه را در بازار داشت و حضور آن ها 
مشــکل نقدینگی واردکننده و دامدار را تا حدی برطرف می کرد.حذف صنف 
توزیع کننده منجر به این شــد که در اوایل ســال 1399 حدود 15 هزار میلیارد 
تومان از سرمایه در گردش این صنعت کاهش پیدا کند.شاید به نظر برسد حضور 
واسطه ها، نهاده های دامی را گران تر به دست دامداران و مرغداری ها می رساند. اما 
ازآن جایی که تعداد واسطه ها به نسبت زیاد بود بین آنها رقابت وجود داشت و سود 
حاصل از فروش نسیه یا خرید سلف معقول بود. این واسطه ها در عمل شبیه به 
بانک یا موسسه اعتباری عمل می کردند.در این میان، مشکلات دامداری های 
کوچک برای تامین نهاده دامی به دلیل اینکه دسترسی به این سامانه نداشتند، 
بیشتر شد. بر همین اساس ناچار شدند نهاده موردنیاز خود را از بازار سیاه تأمین 
کنند.دامداری های بزرگ نیز برای تأمین نهاده به ناچار بین ۲5 تا 3۰ درصد از نهاده 

موردنیاز خود را از بازار آزاد تهیه می کردند.
تبدیل دولت به بازیگر اصلی واردات نهاده دامی

قیمت گذاری دستوری موجب شد نقش بخش خصوصی به عنوان بازیگر اصلی 
در واردات نهاده های دامی، بسیار کمرنگ شده و این نقش به بخش دولتی واگذار 
شود. طوری که سهم پنج درصدی شرکت دولتی پشتیبانی امور دام از واردات نهاده 

دامی در سال 99 به بیش از 5۰ درصد در سال 14۰۰ رسید.
رشد امضاهای طلایی برای دریافت نهاده دامی دولتی

در این بین انگیزه برای تأسیس دامداری و مرغداری های صوری برای خرید 
نهاده دامی و فروش آن در بازار آزاد شکل گرفت و به امضاهای طلایی رونق داد.
در این گزارش اشــاره شــده که برای دسترســی به نهاده دولتی، تعدادی از 
سازمان هایً  کاملًا بی ربط، برای دامداری های تحت پوشش خود، مجوز دریافت 
نهاده دام یارانه ای دریافت کردند.دراین بین نیز برخی از مرغداری ها به دلیل اینکه 
در اوایل جوجه ریزی نهاده به دستشان نمی رسد نهاده موردنیاز خود را از بازار سیاه 
تهیه کنند و بعد از دریافت نهاده دولتی در انتهای جوجه ریزی آن را در بازار سیاه 
به فروش می رسانند.در این گزارش تخصیص ارز ترجیحی به واردات نهاده دام و 
طیور را اشتباهی تاریخی دانسته است چراکه در سه سال اخیر، صدها میلیون دلار 

از ثروت و یارانه مردم به جیب عده ای خاص واریز شد.

 وزرات صمت فقط سامانه تعریف می کند
احتمال قطعی گاز صنایع قوت گرفته است

فساد و رانت جدید در واردات نهاده دامی
اتاق بازرگانی تهران گزارش داد:
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